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Robotisering neemt de laatste jaren een grote vlucht, ook in de boomkwekerij.  

Je komt autonome machines dan ook veelvuldig tegen op beurzen en events.  

Toch vragen we ons af of de technologie wel echt uit de kinderschoenen komt.  

Zijn robottoepassingen voorlopig niet te duur voor de gemiddelde kwekerij?
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‘Robotisering 
lijkt de heilige 
graal, maar  
is voor de  
gemiddelde 
boomkwekerij
een (te) dure 
hobby’
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Besparing op termijn
‘Ik ben het oneens met de stelling dat robotisering voor de  
gemiddelde boomkwekerij een (te) dure hobby is. Bij onze  
kwekerij maken we al gebruik van robots en ervaren we juist 
dat het een duurzame oplossing is. Bij Boomkwekerij ’t Kempke 
gebruiken we een oppotrobot en bij Horti Grafting een entrobot. 
De initiële investering kan inderdaad hoog zijn, maar op de 
lange termijn zorgt het voor een significante besparing op 
arbeidskosten. 

Juist nu een oplossing
‘In een tijd waarin lonen stijgen en het steeds moeilijker wordt 
om voldoende personeel te vinden, biedt robotisering juist een 
uitkomst. De technologie is snel aan het verbeteren, en de kosten 
worden steeds toegankelijker voor bedrijven van verschillende 
groottes. Bovendien draagt robotisering bij aan duurzaamheid 
doordat machines efficiënter omgaan met grondstoffen en  
energie, wat uiteindelijk ook de milieubelasting vermindert. 
Kortom, robots zijn voor ons geen luxe maar een strategische 
keuze voor de toekomst. Het is een investering in zowel produc
tiviteit als duurzaamheid, waardoor het niet alleen economisch 
maar ook maatschappelijk een waardevolle stap is.’

’Robots zijn voor ons geen luxe, 
maar een strategische keuze voor  
de toekomst’
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Continue processen
‘Als processen zoals oppotten van stek maar vier of acht weken per jaar 
nodig zijn in een bedrijf, is robotisering niet zo snel haalbaar. Dit kan 
zomaar het geval zijn bij boomkwekerijgewassen. Wij denken weleens 
na over een oplossing waarbij wij in de robot investeren zodat we tien 
kleinere kwekers kunnen helpen. Maar dat is moeilijk te realiseren, want 
we hebben dan vooraf zekerheid nodig van voldoende partijen die mee 
gaan doen in een soort loonwerker systeem. Ook zie ik in de boom
kwekerij, waar veel planten meerdere jaren opgekweekt worden, veel 
processen die niet continu lopen én cyclisch zijn. Dat is wel een voor
waarde om robotisering haalbaar te maken.’

Oplossing voor handjes
‘Maar er zijn ook plekken waar het wel lukt. Wij hebben bij Griffioen 
Wassenaar een robot staan die pootwerkzaamheden uitvoert en daar
mee capaciteit op de werkvloer uitspaart. Daar zijn we mee begonnen 
omdat we zien dat er op termijn, maar ook nu al, een nijpend gebrek 
aan handjes ontstaat. Als je met een robot het werk van een paar mede
werkers kunt overnemen, kunnen die mensen andere werkzaamheden 
doen en de kwaliteit van je product verbeteren. Vooral in bedrijfs
processen waar voortdurend stek wordt aangevoerd dat opgepot  
moet worden, kunnen we robotisering snel inzetten.’

Een kwestie van tijd
‘Ik denk dat het een kwestie van tijd is voordat de meeste rechttoe 
rechtaan werkzaamheden in de kwekerij zoals grasbanen maaien en in 
sommige gevallen ook mechanische onkruidbestrijding volledig uit
besteed kunnen worden aan autonome machines. We hebben als  
Volentis al meerdere proeven achter de rug met een kleine autonome 
smalspoortractor met een opgebouwd besturingssysteem. Toch merken 
we dat daar in de laanboomteelt, met relatief gezien grote machines in 
beperkte ruimtes, de kans op fouten best wel groot is. Sinds dit voorjaar 
werken we voor het maaien van de grasbanen met de kleine en compacte 
Aigro Up (bijnaam George), en dat bevalt uitstekend. Natuurlijk zijn er 
verbeteringen mogelijk, maar overall kijken we terug op een mooi maai
seizoen waarbij we mooi wat meters hebben kunnen maken.’

Ouderwets vakmanschap
‘Het is inderdaad zo dat de autonome machines die nu beschikbaar zijn  
in de markt niet per se goedkoop zijn of geschikt voor de boomkwekerij. 
Het is ook belangrijk om te weten dat machines zonder chauffeur in de 
beginfase aandacht nodig hebben om tot maximale prestaties te komen. 
Met dat in gedachten verwachten we niet direct grote stappen te zetten 
in kostprijsverlaging door de maaiwerkzaamheden onbemand uit te  
voeren. Toch hebben we het idee dat we zoveel als mogelijk moeten auto
matiseren, al is het maar om de beschikbare medewerkers te kunnen inzet
ten op de plaatsen waar het echte ouderwetse vakmanschap vereist is!’

MARTIN VERMEER
Oppotbedrijf

‘De robot kan het werk van een  
paar mensen overnemen, die dan  
weer inzetbaar zijn voor andere 
werkzaamheden’

‘Belangrijk om te weten dat machines 
zonder chauffeur in de beginfase 
aandacht nodig hebben om tot  
maximale prestaties te komen’

MARTEN WILLEMSEN
Volentis
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